
سیاسی
حفره های امنیتی با برجام بیشتر شد

مصطفی میرسلیم در قسمتی از گفت وگوی مشروح خود با مهر به این مساله اشاره کرد که حفره های امنیتی در مراکز هسته ای ما از سال های قبل وجود داشته 
اما برجام آن را تشدید کرده است. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بر ضرورت تجدیدنظر اساسی در سامانه امنیتی سازمان انرژی اتمی تاکید کرد و گفت: 
دولت باید با دست پر و با برآورد دقیق از خسارت هایی که به مردم ما در این سال ها بر اثر تحریم ها وارد شده است، وارد مذاکرات جدید برجامی ۱+۴ شود. 

چهار شنبه اول اردیبهشت 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 319۰

سردار قاآنی:
سردار شهید حجازی همواره مورد 

تأیید رهبران جهادی اسلام بود
مراسم تش��ییع پیکر مطهر سردار شهید سیدمحمد 
حجازی صبح دیروز در دانشکده پرواز در اصفهان با حضور 

مسؤولان لشکری و کشوری برگزار شد. 
در این مراسم سرلشکر یحیی صفوی دستیار و مشاور 
عالی فرماندهی معظم کل قوا، س��ردار اس��ماعیل قاآنی 
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران، سردار حسین اشتری 
فرمانده نیروی انتظامی، عباس رضایی استاندار اصفهان و 
جمع دیگری از مسؤولان حضور داشتند. فرمانده نیروی 
قدس سپاه به عنوان سخنران ویژه این مراسم در بخشی از 
سخنانش با اشاره به شخصیت والای سردار شهید حجازی 
اظهار داشت: سردار حجازی قبل از انقلاب اسلامی به مبارزه 
با رژیم طاغوت پرداخت و در دوره انقلاب اس��لامی جزو 
جلوداران و پرتلاش های این سرزمین بود. وی با بیان اینکه 
رشادت ها و فعالیت سردار شهید حجازی همواره مورد تایید 
رهبران جهادی اسلام از جمله سیدحسن نصرالله، اسماعیل 
هنیه و...  بوده است، ابراز داشت: همه رهبران جهادی اسلام 
شهادت این سردار اصفهانی را به رهبر معظم انقلاب تسلیت 
گفتند و این امر نشان دهنده اهمیت تلاش های این شهر 
برای جهان اسلام است. فرمانده نیروی قدس سپاه با بیان 
اینکه سردار شهید حجازی مسؤولیت پذیر بود و همواره بر 
انجام مسؤولیت خود به بهترین شکل اصرار داشت، افزود: 
راه این شهید عرصه مقاومت همچنان ادامه خواهد داشت 
تا مادامی که پرچم حکومت جهان به دست امام زمان)عج( 
بر تمام جهان برافراشته شود. وی در پایان با تاکید بر اینکه 
جبهه های مقاومت در همه کش��ورهای اسلامی از جمله 
ایران، سوریه، لبنان، یمن، عراق و... هر روز اقدامی اساسی 
در برابر دش��منان انجام می دهند، تصریح کرد: این روند 
همچنان ادامه دارد و هر روز قاسم سلیمانی ها و حجازی ها 

را پرورش خواهیم داد. 

معاون نیروی پدافند هوایی ارتش:
تهدید f35  را 1۰ سال قبل برطرف کردیم

امی��ر س��رتیپ دوم صمد آقامحمدی، مع��اون جهاد 
خودکفای��ی نی��روی پدافند هوایی ارتش در قس��متی از 
گفت وگوی تفصیلی با تسنیم، درباره توانایی پدافند کشور 
برای کشف و رصد هواپیماهای پیشرفته ای مثل F35 که 
مدعی رادار گریزی هس��تند، اظهار داشت: در حال حاضر 
دغدغه ما اصلا کشف F35 نیست، این دغدغه از ۱0 سال 
پیش حل وفصل شد. ما با سامانه هایی که رونمایی شان را 
اعلام کردیم، وارد مقابله با ریزپرنده ها شدیم. اینکه در حال 
حاضر هواپیمایی باشد که ما نتوانیم آن را کشف کنیم، وجود 
ن��دارد. ما در موضوع آینده پژوهی و رصد تهدیدات، صرفا 
توانمندی آن تهدید را نمی سنجیم. منطق حکم می کند به 
این سمت برویم تا ببینیم نقاط ضعف احتمالی مان چیست. 
در تاریخ خودمان نیز این موضوع را داریم که عده کمی با 
درایت و هوشمندی و اتکال به قدرت لایزال الهی، بر عده 
کثیری که قدرت بسیار بالاتری داشتند، پیروز شدند. در 
جنگ خندق که همه دشمنان اسلام هجوم آوردند، سلمان 
فارسی پیشنهادی داد که مبتنی بر اصل پدافند غیرعامل 
بود و همه را غافلگیر کرد و کارهای خاصی در آن جنگ 
رخ داد، امروز هم ما وارث همان دین و همان افراد هستیم. 
وقتی ۱0 سال پیش که راه مقابله با F35 را پیدا کردیم، 
هیچ هراسی از اینکه این هواپیما چه توانمندی ای دارد به 
دل م��ان راه ندادیم و نقاط ضع��ف را پیدا کردیم. الان در 
حوزه تحقیقات به این سمت نمی رویم که فرض کنید یک 
هواپیمای رادارگریز بیاید و ما ببینیم چطور باید آن را کشف 
کنیم، از این موارد عبور کرده ایم و وارد مباحثی شدیم که 

تهدیدات آینده را رصد می کنیم. 

سردار حق بین به یاران شهیدش 
پیوست

سردار س��رافراز محمدعلی  حق بین از فرماندهان بنام 
گیلانی و فاتح نبل و الزهرا پس از تحمل دوره ای از بیماری 
به همرزمان شهیدش پیوست. این فرمانده دلاور و شجاع 
گیلانی از یاران و همرزمان سردار شهید حاج قاسم سلیمانی 
بود. سردار محمدعلی حق بین پیشتاز رزمندگان گیلانی در 
نبل و الزهرا بود که بعد از آزادس��ازی این ۲ ش��هر، سردار 
قاس��م سلیمانی در مقر رزمندگان گیلانی حضور یافت و 
این کار بزرگ را فتح خیبر نامید. فرماندهی لشکر عملیاتی 
۱۶ قدس گیلان، مش��اور فرمانده نیروی زمینی س��پاه و 
فرمانده قرارگاه مرکزی امام حسین)ع( نیروی زمینی سپاه 
از مهم ترین سمت های سردار حق بین در دوران حیات بود. 
 فرمانده سپاه قدس گیلان در پیامی عروج شهادت گونه 
سردار خط شکن جبهه مقاومت سردار محمدعلی حق بین 

را تسلیت گفت:
وَلا تحَسَبَنَّ الَّذینَ قُتِلوا فی سَبیلِ الله أمَواتاً بلَ أحَیاءٌ 

ِّهِم یرُزقَونَ عِندَ ربَ
شهادت سردار پرافتخار اسلام سردار محمدعلی حق بین 
فاتح نبل و الزهرا که رشادت های وی در صحنه های حق 
علیه باطل به  عنوان برگ زرینی در تاریخ جان نثاری های 
قهرمانان پرافتخار گیلان به یادگار مانده را محضر حضرت 
ولی عصر)عج(، مقام معظم رهبری و بیت مکرم این سردار 
رشید اسلام تبریک و تسلیت عرض کرده و برای خانواده 

عزیزشان صبر عظیم مسألت دارم. 
بی شک ملت بزرگ ایران و مستضعفین منطقه خود را 
وامدار از جان گذشتگی ها و رشادت های دلاورانی چون این 
شهید والامقام دانسته و سربازان و همرزمانش راه او را با 

اقتدار و قدرت ادامه خواهند داد. 

رئیس جدید دیوان عدالت اداری 
معارفه شد

مراس��م معارفه رئیس دیوان عدال��ت اداری با حضور 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، معاون اول قوه 
 قضائیه صبح دیروز برگزار شد. در این مراسم حجت الاسلام 
والمسلمین مصدق که پیش تر عهده دار معاونت حقوقی و 
امور مجلس قوه  قضائیه بود، به عنوان رئیس دیوان عدالت 
اداری معرفی و از زحمات حجت الاسلام والمسلمین بهرامی، 
رئیس سابق این دیوان تقدیر شد. در ادامه، حجت الاسلام 
والمسلمین اژه ای به تکالیف دیوان عدالت اداری در اصل 
۱73 قانون اساسی و اهمیت نقش این دیوان در جلوگیری 

از پیدایش انحرافات و کجروی ها در دستگاه ها پرداخت.

اخبار

گروه سیاسی: سخنگوی دولت بار دیگر منتقدان دولت را به 
سوءاستفاده انتخاباتی از مذاکرات هسته ای متهم کرد؛ اتهامی 
قدیمی که بارها از زبان مقامات مختلف دولتی تکرار شده است. 
به گزارش »وطن امروز«، علی ربیعی در نشس��ت خبری 
روز گذش��ته خود بار دیگر ارائه توضیحات پیرامون سرانجام 
مذاکرات را با حمله به منتقدان دولت آغاز کرد، با این تفاوت 
که این بار منتقدان به خیز انتخاباتی در سایه مذاکرات متهم 
شدند! اتهامی برخلاف آنچه در نیمه اول عمر دولت روحانی 
پیگیری می شد. اگر سابق بر این دولتی ها تلاش می کردند با 
توهین های زنجیره ای )بی سواد، تازه به دوران رسیده، افراطی، 
بی شناسنامه و...( نظرات منتقدان را فاقد ارزش کارشناسی 
بدانند، با روشن شدن صحت انتقادات، حالا منتقدان به داشتن 

نگاه انتخاباتی به جریان مذاکرات متهم می شوند! 
سخنگوی دولت در بخشی از نشست خبری اظهار داشت: 
دول��ت در راه احیای برجام هیچ انگی��زه انتخاباتی جز رفع 
تحریم ها و مشاهده اثر مثبت آن بر زندگی مردم که می تواند 
پیش درآمدی برای مشارکت حداکثری در انتخابات و تحقق 
خواس��ت مقام معظم رهبری باشد، ندارد. وی با بیان اینکه 
کسانی که غیر از این زاویه، شائبه  انگیزه انتخاباتی دولت در 

مذاکرات احیای برجام را به میان می کشند، همان هایی هستند 
که سال هاس��ت در انتظار نابودی برج��ام بودند، اظهار کرد: 
آنان به بهای مشقت زندگی مردم کوشیده اند که از این نمد، 
کلاهی سیاسی نصیب خود کنند و حالا که مذاکرات احیای 
برجام آغاز ش��ده، قیاس به خود می گیرند و تصور می کنند 
که لابد دولت هم باید مثل آنها نیت سیاسی و انتخاباتی از 
این مذاکرات داشته باشد. سخنگوی دولت ادامه داد: از نظر 
دولت، مس��اله احیای برجام یک مس��اله ملی است و نباید 
اب��زار انتخاباتی قرار بگیرد. دولت برخلاف عده ای، هیچ وقت 
از جیب مردم و منافع ملی برای منافع جناحی و انتخاباتی 

هزینه نکرده و نخواهد کرد. 
ربیعی در پاس��خ به این پرس��ش که آیا سرنوشت برجام 
برای دولت عبرت انگیز بود، اظهار کرد: سرنوش��ت برجام به 
م��ا یاد داد که هر چند در امنیت زایی ایران موفق ش��دیم و 
افقی از امکانات تازه به روی مان گش��وده ش��د اما به خاطر 
اختلافات داخلی نتوانس��تیم چنانکه شایس��ته ب��ود از آن 
استفاده کنیم. سخنگوی دولت تاکید کرد: مهم ترین عبرتی 
که از سرنوشت برجام گرفتیم این بود که تصور نمی کردیم 
یک جناح خاص، رقابتی سالم را تا مرز عداوتی مسموم پیش 

ببرد، همص��دا با بدخواهان ایران، دولت را یک روز متهم به 
نابودکردن دس��تاوردهای هس��ته ای، یک روز متهم به عدم 
توجه به توانمن��دی داخلی و یک روز هم متهم به وادادگی 
کردند و علیه کسانی که در راه دفاع از منافع ملی و آسایش 
مردم، در حال مصاف دیپلماتیک با قدرت های جهانی بودند، 

تهمت و قلم زدند. 
وی با بیان اینکه البته ما در دولت هیچ وقت برای احقاق 
حقوق ملت از هیچ طعنه، فشار، ترور حیثیتی داخلی و ترور 
فیزیکی خارجی ترس��ی نداش��ته و نداریم، تصریح کرد: اما 
بیشتر از قبل به این باور رسیدیم که برای گرفتن حق مردم 
نباید تسلیم فشارها و طعنه ها شد و نباید به خاطر فشارهای 
مختلف سیاس��ی از تلاش برای بازگردان حقوق ملت دست 

کشید. پس برجام درس های زیادی به ما یاد داد. 
وی ادامه داد: حتی زمانی که دولت زورگو و قانون ش��کن 
ترامپ از برجام خارج ش��د و سخت ترین تحریم های تاریخ 
را علی��ه ملت م��ا وضع کرد، این افراد از تخریب و افترا علیه 
دولت که در خط مقدم جنگ اقتصادی بود، دست برنداشتند. 
ربیعی با اشاره به اینکه ما در دولت، باید تولید و اقتصاد را 
باهم پیش می بردیم، یادآور شد: خوشبختانه سال ۹۹ را با رشد 

۲ درصد تمام کردیم؛ هم باید مراقب روان جامعه می بودیم 
و در عین حال، با عقب راندن تحریم ها، حق جامعه و مردم 
ایران را از نظام ظالمانه جهان می س��تاندیم. در این شرایط،  

باید منتظر هجمه های داخلی هم می بودیم.
چه کسانی از سیاست خارجی وام انتخاباتی گرفتند؟ ■

ب��ا تمام این توضیحات، آیا منتقدان دولت چش��م طمع 
انتخاباتی به سرنوش��ت مذاکرات داشته اند؟ پاسخ این سوال 
را پی��ش از هر چیز می توان در الگوی رفتاری دولت یازدهم 
و دوازدهم مشاهده کرد. دولت روحانی که با وعده مذاکرات 
کار خ��ود را آغ��از کرده بود از نخس��تین روزهای فعالیتش 
همواره تلاش می کرد با دوقطبی کردن جامعه حول موافقان 
و منتق��دان سیاس��ت خارجی دولت، جبهه منتق��دان را با 
برچس��ب های مختلف مورد هجمه قرار دهد و حتی با خلق 
این تصور که بدنه منتقدان دولت طرفدار تحریم ها هس��تند 
افکار عمومی را با خود همراه کند. اما این تمام ماجرا نبود و 
نگاه انتخاباتی دولت به مذاکرات تا جایی پیش رفت که وزیر 
امور خارجه در شورای روابط خارجی آمریکا صراحتا به نقش 
تعیین کننده مذاکرات هس��ته ای در سرنوشت اصلاح طلبان 
اشاره و به آنها یادآوری کند که در صورت عدم توافق، موقعیت 

غرب گرایان در داخل ایران تضعیف می شود. 
انعقاد برجام و اجرایی ش��دن آن نیز برخلاف آنچه تصور 
می ش��د خی��ال دولتی ها را راحت نکرد و آنه��ا در انتخابات 
ریاس��ت جمهوری سال۹۶ نیز س��عی کردند بیشترین بهره 
سیاسی را از مذاکرات خارجی ببرند. حتی اگر بتوان چشم بر 
ادعاهایی همانند نقش شعارنویسی روی موشک ها در بی اثر 
کردن برجام )!( در جریان مناظرات انتخاباتی بست نمی توان 
از ای��ن واقعیت غافل بود که رئیس جمه��ور و دولتمردانش 
تم��ام اهتم��ام انتخاباتی خود را بر اص��ل تخریب منتقدان 
سیاست خارجی و به موازات آن هراس آفرینی جامعه از آنان 
گذاشتند. ادبیات »آب و صابونی« در میانه تبلیغات انتخاباتی 
رئیس جمهور تنها شاهد مثال کوچکی از این استراتژی حساب 
می شود. با این حال پیروزی در انتخابات سال ۹۶ و اقرارهای 
مسؤولان دولتی به بی اثر بودن برجام در مناسبات اقتصادی در 
نهایت به خروج رئیس جمهور سابق آمریکا از این توافق منتهی 
ش��د. دولتمردانی که رویاهای برجامی خود را از دست رفته 
می دیدند بخوبی هشدارهای منتقدان درباره محتمل بودن این 
سرنوشت را به خاطر داشتند اما سعی کردند این بار با طرح 
ادعاهایی همانند رضایت منتقدان از بازگشت تحریم ها و طمع 
انتخاباتی آنها نسبت به ایران تحریم شده باز هم به منتقدانی 
که ش��رایط سخت پسابرجامی را در روزهای جشن برجامی 
به آنها یادآور ش��ده بودند حمله کنند. در این میان فارغ از 
نتیجه مذاکرات میان و ایران ۱+۴ در وین شاید آنچه بیش از 
هر زمان دیگر باعث ناامیدی افکار عمومی از روزهای پایانی 
دولت دوازدهم می شود خیز دولتمردان به احیای دوگانه های 
ضدملی با نیت بریدن صدای منتقدانی است که پیش از این 

حقانیت گفته های شان یک بار به دولت ثابت شده بود. 

گروه سیاسی: دور جدید نشست کمیسیون مشترک برجام 
بعدازظهر روز گذش��ته در گرندهتل وین برگزار و در پایان 
مقرر ش��د گفت وگوها هفت��ه آینده نیز ادامه یاب��د. در این 
نشست، رؤس��ای هیات های مذاکره کننده کشورهای طرف  
برجام به بحث و بررسی درباره آخرین وضعیت گفت وگوهای 
فنی و پیش نویس های اولیه متون و نحوه تداوم گفت وگوها 
پرداختند. در پایان این نشست عراقچی، رئیس هیأت ایرانی 
ضمن تأکید مجدد بر اصول و مواضع جمهوری اسلامی ایران 
در ارتباط با برجام و مسیری که باید طی شود، روند کنونی 
گفت وگوها را به  رغم دشواری ها و چالش های موجود، رو به جلو 
ارزیابی کرد. عراقچی در عین حال تأکید کرد هیات ایرانی هر 
زمان که روند گفت و گوها به سمت زیاده خواهی، وقت  کشی و 
چانه زنی های غیرمنطقی برود، گفت و گوها را متوقف خواهد 
کرد. در این نشست، کش��ورهای مشارکت کننده در برجام 
توافق کردند علاوه بر ۲ گروه کارشناسی فعلی )در حوزه لغو 
تحریم ها و هسته ای(، هفته آینده یک گروه کارشناسی سوم 
نیز برای گفت وگو درباره ترتیبات عملی مورد نیاز برای اجرایی 
شدن لغو تحریم ها و سپس بازگشت آمریکا به برجام ایجاد 
ش��ود. هیات ها پس از مشورت در پایتخت های متبوع خود، 
هفته آینده ضمن از سر گیری نشست کمیسیون مشترک 
برجام، گفت و گوهای فنی و کارشناسی را دنبال خواهند کرد. 
نشست روز گذشته کمیسیون مشترک برجام در حالی با این 
تصمیم پایان یافت که روز دوشنبه یعنی ۲۴ ساعت قبل از 
برگزاری این نشست، »میخائیل اولیانوف« نماینده روسیه در 
سازمان های بین المللی مستقر در وین در صفحه توئیتر خود 
از ورود به مرحله تهیه پیش نویس خبر داده و نوشته بود: »در 

جمع بندی نتایج ۲ هفته ارزیابی درباره احیای برجام می توانیم 
با رضایت بگوییم مذاکرات وارد مرحله تهیه پیش نویس شده 
است. با راهکارهای عملی هنوز فاصله زیادی داریم اما از فقط 
صحبت کردن به توافق کردن روی گام های مش��خص برای 
حرکت به  سمت اهداف رسیده ایم«. این ادعا در حالی طرح 
شده بود که پیش از این عباس عراقچی در پایان دور قبلی 
نشست کمیسیون مشترک برجام هم از نزدیک شدن طرفین 
به زمان ش��روع نگارش متن خب��ر داده و گفته بود: به نظر 
می رسد تفاهم جدیدی در حال شکل گرفتن است و اشتراک 
در هدف نهایی الان بین همه وجود دارد. مس��یری که باید 
طی شود الان یک مقدار شناخته شده است. این مسیر آسان 
نیست و اختلاف  نظرها اینگونه نیست که پایان یافته باشد و 

بعضا اختلاف نظرهای جدی وجود دارد که باید در مذاکرات 
بع��دی کاهش یابد. با این حال با توجه به اظهارات عراقچی 
پس از نشست روز گذشته و تاکید وی بر توقف گفت وگوها 
در صورت زیاده خواهی یا وقت کشی طرف مقابل باید به انتظار 

نتایج نشست های بعدی نشست. 
تشکیل کارگروه سوم برای رسیدگی به مسائل توالی ■

»انریک��ه مورا« معاون دبیر کل س��رویس اقدام خارجی 
اتحادیه اروپایی از حاصل شدن پیشرفت طی گفت وگوهای 
برجامی ۲ هفته گذش��ته خبر داد و افزود اما احیای برجام 
کار س��خت تری را می طلبد. وی بعد از پایان نشست دیروز 
کمیسیون مش��ترک برجام در توئیتی نوشت: طی ۲ هفته 
گذش��ته پیشرفت حاصل ش��د اما کار بس��یار بیشتری را 

می طلبد. این مقام ارشد اروپایی افزود: گروه کارشناسی سوم 
برای رسیدگی به مسائل توالی ایجاد شد. من همچنان فکر 
می کنم دیپلماسی تنها راه پیش  روی برجام برای رسیدگی 

به چالش های مداوم است.
تکذیب طرح گام به گام یا توافق موقت از سوی عراقچی ■

صبح روز گذشته پیش از آغاز دور جدید مذاکرات معاونان 
و مدیران سیاس��ی وزارتخانه های امور خارجه ایران و گروه 
۱+۴ ، سیدعباس عراقچی، معاون سیاسی وزیر امور خارجه و 
رئیس هیأت مذاکره  کننده جمهوری اسلامی ایران در وین، در 
واکنش به برخی گزارش  های منتشرشده در رسانه های غربی، 
تأکید کرد به هیچ وجه بحثی تحت عنوان »توافق موقت« 
یا موضوعاتی از این دس��ت در گفت وگوهای بین جمهوری 
اس��لامی ایران و گروه ۱+۴ مطرح نیست. وی تصریح کرد: 
جمهوری اسلامی ایران تنها درباره گام نهایی به منظور رفع 
تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران گفت وگو می کند و شایعاتی 
نظیر طرح های گام به گام یا توافق موقت، بی پایه و اساس است. 
مذاکره  کننده ارشد ایرانی، همچنین خاطرنشان کرد جمهوری 
اسلامی ایران همان گونه که مقام معظم رهبری تأکید فرمودند، 
به هیچ وجه اجازه فرسایشی شدن مذاکرات را نخواهد داد و در 
عین حال برای رسیدن به نتیجه شتاب و تعجیل نیز نخواهد 
کرد و تصریح دارد گفت وگوها باید با دقت و حفظ منافع و 
مواضع قطعی کشور انجام شود. سیدعباس عراقچی در پایان 
عنوان کرد هر گونه تصمیمی درباره روند و نتایج گفت وگوها، 
در تهران اتخاذ خواهد شد و تیم مذاکره  کننده گزارش خود 
را از وضعیت مذاکرات به طور مس��تمر به مقامات عالی رتبه 

ارائه می کند. 

دور جدید نشست کمیسیون مشترک برجام برگزار شد

تمدید چندباره مذاکرات وین

 گروه سیاسی: رئیس مجلس شورای اسلامی در آغاز نشست 
علنی روز گذش��ته مجلس با اشاره به شرایط سخت کرونایی 
کش��ور و وضعیت قرمز اکثر ش��هرها و شهرستان ها، از دولت 
خواست دستگاه های مسؤول در بحث کنترل و قرنطینه ها و 
اعمال محدودیت ها تلاش بیشتری انجام دهند تا با کنترل و 
قرنطینه  بتوان روند رشد صعودی بیماری کرونا را متوقف کرد 
یا آن را کاهش داد. محمدباقر قالیباف افزود: اقش��ار مختلف 
جامعه بدانند ما متوجه ش��رایط سخت اقتصادی و معیشتی 
جامعه هستیم و تمام تلاش مجلس و دولت بر این است که 
حمایت های لازم در این شرایط از اقشار مختلفی که در حوزه 
تعطیلی آس��یب می بینند به عمل آید. وی خاطرنشان کرد: 
به خاطر س��یر صعودی شیوع ویروس کرونا، مجلس تصمیم 
گرفت جلسات کمیسیون ها و صحن مجلس هفته آینده برای 
رأی گیری برگزار نش��ود. هفته آینده به خاطر شرایط خاص 
کرونایی کش��ور در ۲ روزی که جلسه مجلس برگزار می شد، 
جلسه علنی برگزار نمی کنیم اما مجلس فعال است و نمایندگان 
اینجا هستند و به شهرستان ها نمی روند، چرا که در شهرستان ها 
هم ش��رایط کرونایی هس��ت. احمد امیرآبادی فراهانی، عضو 
هیأت رئیسه مجلس ۲ روز پیش در گفت وگو با خانه ملت خبر 
از تعطیلی ۲ هفته ای جلسات صحن علنی مجلس داده بود. 
رئیس مجلس در تکمیل و تصحیح این خبر اعلام کرد رئیس و 
هیأت رئیسه های کمیسیون های امنیت ملی و سیاست خارجی، 
اقتصادی، صنایع و معادن، انرژی و بهداشت و درمان حتما در 
شرایط کنونی در رابطه با مسائل هسته ای، در بحث مربوط به 
مسائل بورس و مخصوصا در بحث مربوط به کرونا و بهداشت 
و درمان فعالیت های شان در مجلس ادامه دارد اما جلساتی که 
در کمیس��یون ها و صحن به صورت رسمی و حضوری برگزار 

می ش��ود را نخواهیم داشت. البته اگر لازم باشد حتما جلسه 
صحن هم هفته آینده برگزار خواهد شد. 

ساختمان مرکز پژوهش ها به بهارستان می آید ■
 در جلسه علنی روز گذشته مجلس همچنین پس از ارائه 
گزارش عملکرد مرکز پژوهش های مجلس توسط علیرضا زاکانی 
رئیس این مرکز، کاظم دلخوش نماینده مردم صومعه سرا در 
تذک��ری به مبهم بودن عملک��رد مرکز پژوهش های مجلس، 
انفعال این مرکز در ارتباط با مس��ائل مهم مانند قانون برنامه 
یا قانون بودجه و عدم نظارت هیات رئیسه روی تغییر نیروی 
انسانی و حذف احتمالی نخبگان از این مرکز اشاره کرد. وی 
در نهایت با انتقاد از قرار گرفتن ساختمان مرکز پژوهش ها در 
شمال تهران، درخواست کرد این مرکز به نزدیکی ساختمان 
مجلس شورای اسلامی در بهارستان منتقل شود. محمدباقر 
قالیباف در پاسخ به تذکرات وی اظهار داشت:  مرکز پژوهش ها 
ادعای اینکه همه کارها را به درستی انجام داده، ندارد و حتما 
اشکالات و ضعف هایی هست که تلاش می کنند اصلاح شود 
و اگر تغییری در س��اختار باش��د، در هیأت رئیسه مجلس به 
عنوان هیأت امنای مرکز بررس��ی خواهد شد. وی در رابطه با 
ساختمان مرکز نیز افزود: آقای زاکانی در ۴-3 نوبت پیگیری 
کرده که این ساختمان به پایین شهر منتقل شود و امیدواریم 
با اعتباراتی که در نظر گرفته شده، سال ۱۴00 ساختمان این 

مرکز در کنار ساختمان مجلس در بهارستان تکمیل شده و به 
این مکان منتقل شود. 

دومین کارت زرد مجلس به وزیر اقتصاد ■
 اما نمایندگان مردم در بخش دیگری از جلسه روز گذشته 
خود برای دومین  بار به وزیر اقتصاد کارت زرد دادند تا دولت 
در ماه ه��ای پایانی بیش از پیش خطر اس��تیضاح وزرایش را 
احس��اس کند. در همین زمینه نمایندگان در جریان بررسی 
س��وال روح الله نجابت و 37 نماینده دیگر از فرهاد دژپس��ند، 
وزیر امور اقتص��ادی و دارایی، علت عدم اجرای ماده 7 قانون 
اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی مبنی بر لزوم 
شفافیت و تسهیل شرایط صدور مجوزهای کسب و کار را جویا 
شدند. فرهاد دژپسند، وزیر اقتصاد در پاسخ به سوال نمایندگان 
با اشاره به مصوبه سال گذشته مجلس درباره بحث بهبود فضای 
کسب و کار برای اصلاح مواد ۱ و 7 قانون اجرای سیاست های 
اصل ۴۴، آن را در مقررات زدایی دارای نقش کلیدی دانست. 
وی ب��ه قرائت گزارش عملک��رد وزارتخانه متبوعش در حوزه 
مقررات زدایی و بهبود فضای کسب و کار در سال ۹۹ پرداخت 
و به ۱۱ اقدامی اشاره کرد که این اقدامات می تواند در بهبود 
رتبه ایران در فضای کسب و کار بسیار موثر و نقش کلیدی داشته 
باشد. دژپسند از کاهش فاصله زمان مورد نیاز ثبت شرکت ها از 
7۲ روز به 7۲ ساعت و همچنین برخی گواهی ها و مجوزهای 

مالیاتی از 5۴ روز به کمتر از ۴ الی 8 روز خبر داد. او همچنین 
مدعی شد تعداد مجوزهای لازم برای فعالان بخش خصوصی 
۴00 عدد کمتر ش��ده است. وی در ادامه اظهار داشت: زمان 
صدور مجوز از ۱00 روز در تیرماه ۹8 به 7 روز در اسفندماه ۹۹ 
کاهش یافته است. وزیر اقتصاد در آخر اصلاحات این وزارتخانه 
را باعث بهبود فضای کسب و کار برای فعالان اقتصادی دانست. 
 روح الله نجابت در توضیح س��وال خود به همراه 37 نفر از 
نمایندگان از وزیر اقتصاد مبنی بر علت عدم اجرای ماده 7 قانون 
اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، مبنی بر لزوم 
شفافیت و تسهیل شرایط صدور مجوزهای کسب و  کار، مدعی 

شد وزارت اقتصاد به تکلیف قانونی خود عمل نکرده است. 
 وی آمارهای وزیر اقتصاد را غیرواقعی و غیرملموس در بین 
فعالان بخش اقتصادی دانست. نجابت با اشاره به آخرین گزارش 
بانک جهانی گفت: در بین ۱0 کشور آخر از جهت شاخص های 
کسب و کار هستیم، در گزارش رسمی اتاق بازرگانی نیز که اسفند 
۹۹ اعلام ش��د بشدت ش��اخص ها ضعیف است. این نماینده 
مجلس، راه اندازی سامانه G4B را باعث ایجاد محدودیت های 
بیش��تر برای صدور مجوزهای کسب وکار دانست. وی در آخر 
توضیحات دژپس��ند را مملو از اعداد و ارقام گیج کننده که با 
واقعیت های میدانی تطابقی ندارد خواند. بعد از این پرسش و 
پاسخ بود که مجلس پاسخ های وزیر اقتصاد را به رای گذاشت و 
اکثریت مجلس آن را قانع کننده ندانستند و با ۱۱۱ رأی موافق، 
8۱ رأی مخالف و ۴ رأی ممتنع از مجموع ۲3۹ نماینده حاضر 
در صحن به او کارت زرد دادند. پیش از این هم مجلس شورای 
اسلامی نهم دی ماه سال گذشته از توضیحات وزیر امور اقتصادی 
و دارایی درباره مشکلات شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه 

قانع نشده و به وی کارت زرد داده بود. 

قالیباف ادعای تعطیلی ۲ هفته ای جلسات مجلس را تکذیب کرد

مجلس پیگیر مسائل اصلی
کارت زرد دوم بهارستان به وزیر اقتصاد

 ربیعی با متهم کردن منتقدان دولت به سوءاستفاده انتخاباتی از تحریم ها 
بر نگاه ملی دولت در سیاست خارجی تأکید کرد

ونه نعل وار
 سخنگوی دولت: دولت هیچ  وقت از منافع ملی 

برای منافع انتخاباتی هزینه نکرده است


